
Àrea de Territori i Sostenibilitat 
 
Gerència de Serveis d’Espais Naturals 
 
Comte d’Urgell, 187 · 08036 Barcelona 
Tel. 934 022 484 · Fax 934 022 429 
ot.parcsn@diba.cat · www.diba.cat 

 

 

 
 

ACTA 
 
 

Reunió del Consell Coordinador 
del Parc del Montnegre i el Corredor 

 
 

 
 
 
Data:  Dimarts, 25 d’octubre de 2011 
Hora:  18:00 
Lloc:  Centre Cívic El Gorg de Sant Vicenç de Montalt 

 
 

 
President: Sr. Andreu Carreras Puigdelliura, Diputat adjunt d'Espais Naturals de la Diputació de 

Barcelona. 

Secretari: Sr. Ramon Espinach Grau, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals de la Diputació 
de Barcelona. 

 
Assistents : vegi's annex. 
 
   
  

 
 
Ordre del dia 

 
 

1.  Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior. 

2.  Donar compte dels principals temes tractats a la darrera reunió de la 
Comissió Consultiva. 

3.  Principals línies de treball en la gestió del parc. 

4.  Torn de paraules. 

 
 

 
 

 

 
 



 

Desenvolupament de la sessió 

 
Dóna la benvinguda als assistents el Sr. Miquel Àngel Martínez Camarasa, Alcalde de Sant Vicenç de 
Montalt, que expressa la seva satisfacció per poder acollir aquesta sessió del Consell Coordinador i 
manifesta la voluntat del seu ajuntament d’arribar a formar part del Parc del Montnegre i el Corredor 
juntament amb altres quatre municipis de la comarca del Maresme. Considera que aquesta decisió és 
una aposta clara per a la preservació del territori. 
 
A continuació, el Vicepresident tercer de la Diputació de Barcelona i President Delegat de l'Àrea de 
Territori i Sostenibilitat, Sr. Josep Llobet Navarro, es presenta i explica els darrers canvis organitzatius 
a la Diputació de Barcelona. L’acompanyen el Sr. Joan Puigdollers i Fargas, Diputat delegat d’Espais 
Naturals i Medi Ambient, i el Sr. Andreu Carreras Puigdelliura, Diputat adjunt d’Espais Naturals. 
Exposa la voluntat de servei als municipis del nou equip polític i, fent referència al Parc del Montnegre 
i el Corredor, comenta que una de les primeres tasques a fer ha de ser pactar amb el màxim consens 
el futur àmbit del parc. 
 
Tot seguit, es passa al primer punt de l’ordre del dia, en el qual s’acorda donar per aprovada l’acta de 
la darrera reunió. 
 
Entrant al segon punt de l’ordre del dia, el Sr. Espinach dóna compte dels principals temes tractats a 
la reunió de la Comissió Consultiva, l’òrgan de participació de les entitats, que es va celebrar el 
passat 18 d’octubre en aquesta mateixa sala. Explica que hi van participar 20 persones amb una 
representació molt plural d’entitats i sectors, havent-se produït moltes intervencions dels assistents. 
Destaca aquells temes que van generar més interès i comentaris: com el manteniment de les franges 
de protecció mitjançant pasturatge, el control d’espècies vegetals al·lòctones de caràcter invasor i la 
problemàtica associada al furtivisme en l’aprofitament de les pinyes. També comenta que van ser 
explicats els criteris d’atorgament de les subvencions per a l’any 2012, que es van recollir algunes 
demandes de veïns d’urbanitzacions i una proposta de millora de l’entorn del roure de Santa Maria del 
Montnegre. Per acabar, es fa ressò de la desafortunada intervenció d’un propietari que, sense 
representar cap entitat, va formular diverses queixes de caràcter particular en relació a un camí que 
passa per la seva finca. Aquest fet, però, no va suposar més que una puntual alteració del correcte 
funcionament i del clima de cordialitat habitual en les sessions de la comissió. 
 
Dit això, pren la paraula el Sr. Bombí per presentar, com a tercer punt de l’ordre del dia, les principals 
línies de treball en la gestió del parc. Tenint en compte que s’han produït nombroses incorporacions al 
Consell Coordinador, exposa de manera introductòria una sèrie de dades generals sobre el parc: 
 
• Àmbit geogràfic i administratiu: municipis, extensió de l’àmbit del Pla Especial i propietat del sòl.   
• Òrgans de gestió i participació: funcions i composició del Consell Coordinador i de la Comissió 

Consultiva.  
• Mitjans i recursos: personal, equipaments i recursos econòmics. 
 
Per finalitzar amb aquesta breu presentació de l’espai protegit vol destacar la rellevància estratègica 
del procés de revisió del Pla Especial iniciat el 18 de novembre de 2008 amb l’acord de Vilalba 
Sasserra. En aquell Consell Coordinador es van aprovar les directrius que havien d’orientar la revisió 
del pla. Des d’aleshores s’ha estat treballant en dibuixar, de la mà dels ajuntaments, una proposta de 
límits que ha de comportar la incorporació al parc de 5 nous municipis (Argentona, Sant Andreu de 
Llavaneres, Sant Vicenç de Montalt, Calella i Santa Susanna), els quals des de l’any 2009 també 
participen en les reunions del consell.  
 
La celebració en el mes de maig passat de les eleccions municipals va comportar l’alteració del 
calendari previst en aquest procés de revisió. D’aquesta manera, es volia evitar la utilització d’aquest 
procés com a element de confrontació en els debats electorals i es deixava per als nous equips de 
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govern municipal la tasca de delimitar l’àmbit de l’espai protegit. Una vegada constituïts els 
consistoris, en els propers mesos caldrà consensuar una proposta definitiva de límits amb els 18 
municipis. Una altra qüestió clau serà determinar quin ha de ser el tractament i l’escenari de futur de 
les urbanitzacions fora d’ordenació que finalment quedin incloses dins el parc. Fet això, serà possible 
reprendre el Pla de Participació ciutadana, que ja s’havia iniciat amb una primera ronda per a debatre 
i recollir les inquietuds de les entitats i els sectors econòmics. 
 
En relació al procés de revisió del pla, es recullen diverses intervencions i comentaris. Així, el Sr. Jo 
pregunta si es pot fer alguna previsió de calendari i el Sr. Campolier diu que convindria preparar 
adequadament i de manera específica per a cada municipi el procés d’informació i participació dirigit a 
veïns i propietaris, per tal de no generar rebuig i desconfiança. 
 
El Sr. Carreras diu que el nou pla haurà de comptar amb el màxim consens i, pel que fa als límits, el 
Sr. Llobet adverteix que és una decisió que hauran de prendre els responsables polítics de cadascun 
dels municipis. Considera que en els quatre anys de la present legislatura hi hauria d’haver temps 
suficient com per enllestir l’aprovació del nou pla. El Sr. Puigdollers remarca que el consens és 
imprescindible, que no es farà cap pas sense consens. 
 
El Sr. Aulet comenta que no serà gens senzill trobar una estratègia plenament satisfactòria per 
resoldre els problemes dels assentaments urbanístics irregulars. Comenta que, en aquestes 
urbanitzacions, hi viu molta gent empadronada, és a dir, que una bona part de les edificacions són 
primeres (i úniques) residències i que determinades actuacions podrien tenir notable repercussió 
social. El Sr. Puigdollers respon dient que caldrà considerar les diferents possibilitats i que, ben segur, 
s’aconseguirà arribar a una solució pactada amb l’Ajuntament de Tordera.  
 
Fetes aquestes intervencions, pren la paraula el Sr. Bombí per donar compte de l'estat de realització 
de les actuacions programades per a l'any 2011 i de les línies de treball més rellevants proposades 
per a l’any 2012. Referint-se a les actuacions previstes per l’any vinent, explica que no es presenta un 
programa detallat d’actuacions sinó una proposta de grans línies i objectius per a ser posada a 
consideració del consell. El programa d’actuacions s’elaborarà una vegada s’hagi celebrat (durant el 
mes de novembre) l’habitual ronda de reunions amb els equips de govern de tots els municipis de 
l’àmbit del parc. Una vegada recollides les inquietuds i les propostes del diferents ajuntaments, 
s’elaborarà el programa d’activitats definitiu.  
 
En relació al programa de conservació, fa esment de l’execució de treballs, duts a terme en el marc 
del conveni amb l'Obra Social de La Caixa, corresponents als plans d’ordenació de l’entorn fluvial a 
les valls a Olzinelles, Fuirosos i Ramió. Aquests projectes inclouen actuacions enfocades a la 
conservació dels boscos de ribera i la recuperació de prats i antics camps de conreu que havien estat 
abandonats o bé transformats en plantacions d’espècies al·lòctones de creixement ràpid. En exercicis 
anteriors s’havien redactat les propostes d’actuació i començat a executar diversos treballs en 
aquestes valls de l’obaga del Montnegre. Enguany, però, s’han dut a terme les intervencions de més 
abast, havent estat especialment visible la transformació paisatgística a la riera de Fuirosos. Destaca 
les repercussions positives que té la recuperació dels espais oberts tant pel que fa a la conservació 
de la diversitat biològica com al foment de les activitats agroramaderes o a la lluita contra els incendis 
forestals. 
 
També dóna compte dels resultats obtinguts en els estudis que s’estan duent a terme sobre les 
poblacions de rapinyaires. Entre d’altres dades, explica que s’han localitzat 7 parelles d’àguila 
marcenca al Montnegre i el Corredor i s’estan observant densitats força altes entre els rapinyaires 
forestals que, com ara l’astor, són bons indicadors de l’estat dels boscos. 
 
Pel que fa a la campanya de vigilància d’estiu, que es va tancar el passat 12 de setembre, diu que 
s’ha desenvolupat de manera molt satisfactòria amb cap foc forestal al Parc del Montnegre i el 
Corredor, havent-se reduït el nombre d’incidències en relació a anys anteriors. Les pluges 
primaverals, sobretot les recollides durant el març, han estat superiors a les habituals i s’han allargat 
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fins al mes de juliol, de manera que l’eixut estival ha tingut una curta durada i s’ha gaudit d’un entorn 
meteorològic favorable per a la prevenció i lluita contra els incendis forestals. En el conjunt d’espais 
de la Xarxa de Parcs s’han reduït els focs, la superfície cremada i, també, les incidències, una bona 
part de les quals es produeixen pels volts de Sant Joan a causa de petards i focs d’artifici. 
 
 
  Per a l’any 2012, els principals objectius en conservació que es proposen són els següents: 
 

 Avançar en la formulació del Pla de Conservació 

 Millorar l’eficiència del dispositiu de prevenció d’incendis d’estiu i aplicar els protocols interns 
d’actuació en cas de risc durant tot l’any 

 Desenvolupar el Pla Bàsic de Prevenció d‘Incendis (infraestructures) en coordinació amb 
altres agents implicats 

 Executar actuacions de millora d’hàbitats, recuperació d’espais oberts i restauració del 
paisatge 

 Desenvolupar estratègies per facilitar el manteniment viable i permanent dels espais oberts 
(conreus i prats pasturables) i de les franges de baixa combustibilitat  

 
 
A continuació i referint-se al programa de foment del desenvolupament i de la participació, 
explica que a la pàgina web del parc, a l’espai destinat específicament al procés de revisió, ja es pot 
disposar dels resums de les quatre reunions sectorials celebrades a finals de l’any 2010 amb entitats i 
sectors econòmics. Per a cadascuna de les sessions, s’hi mostren gràficament les propostes i les 
valoracions dels participants. En el mateix espai web, s’ha creat un formulari per facilitar la recollida 
d’aportacions i comentaris. 
 
El Sr. Bombí dóna compte dels resultats obtinguts dels treballs que s’estan duent a terme sobre el 
cirerer i el castanyer al Montnegre per trobar o assajar alternatives a la gestió tradicional del 
castanyer. Entre d’altres actuacions orientades al foment del desenvolupament del sector primari, 
explica que s’ha construït un tancat i un abeurador per a ramats en el sector central del Montnegre 
per potenciar l’activitat ramadera i, conseqüentment, facilitar un manteniment més econòmic i 
permanent (mitjançant contractes amb els pastors) de la franja de baixa combustibilitat carenera.  
 
Quant a les polítiques culturals, explica que s’està desenvolupant la 16ª edició del programa Viu el 
Parc fent esment a l’acte central que, com és tradicional, es va celebrar el segon diumenge d’octubre, 
el dia 9, a l’entorn del Santuari del Corredor. La bonança meteorològica va permetre una nombrosa 
assistència, sobretot de grups familiars. Els participants van poder gaudir de variades activitats (circ, 
jocs, tallers, contes,...) a l’esplanada principal i de l’espectacle final a càrrec d’un grup d’acròbates, 
que va aplegar el públic al recinte del santuari, posant punt final a la diada. 
 
 

Per a l’any 2012, els principals objectius en foment del desenvolupament i de la participació 
que es plantegen són els següents: 

 
 Millorar els instruments de participació i diàleg amb els agents socials i les entitats del territori 

 Desenvolupar el pla de manteniment de la xarxa viària i garantir un bon nivell de qualitat dels 
elements de senyalització 

 Impulsar accions de foment del desenvolupament 

 Afavorir el desenvolupament del sector forestal i incorporar estratègies per a millorar-ne la 
rendibilitat  

 Impulsar la gestió forestal associada 
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 Cercar alternatives a la gestió tradicional del castanyer 
 Enfocar adequadament la demanda de producció de biomassa 
 Combatre el furtivisme associat a la recol·lecció de pinyes 
 Participar en projectes relacionats amb l’aprofitament del suro 

 
 

Referint-se als projectes que s’estan duent a terme aquest any 2011 dins el programa d’ús social, 
explica que han continuat els treballs de rehabilitació de Can Bosc. Enguany finalitzarà la 5ª fase del 
projecte que, una vegada conclosos els treballs de consolidació estructural del cos central, ha 
consistit en l’enderroc de volums sobrants, l’adequació del sector ponent i dels dos patis interiors. 
Desprès d’aquestes obres, per poder posar en funcionament l’equipament caldrà, quan les 
disponibilitats pressupostàries ho permetin, d’actuar en la consolidació estructural del annexos on no 
s’ha intervingut, en les instal·lacions bàsiques i els acabats interiors.  
 
Informa de l’adequació d’un mirador al turó de l’Hostal, molt a prop del Centre d’Informació 
Hortsavinyà i de la recent senyalització d’un nou itinerari que té el seu punt de sortida a Pineda de 
Mar i permet descobrir diversos elements del patrimoni arquitectònic d’aquest sector del parc, com 
l’aqüeducte romà o el castell de Montpalau. 
 

 
A l’any 2012, els principals objectius inclosos en la proposta de programa d’ús social són els 
següents: 

 
 Avançar en la rehabilitació de Can Bosc com a equipament central del parc al Corredor i 

preveure la seva entrada en funcionament  

 Rendibilitzar la xarxa d'equipaments i millorar la qualitat de l'oferta d'activitats i serveis  

 Desenvolupar el pla director d'itineraris, en coordinació amb administracions i entitats, i 
aplicant criteris de racionalització i coherència 

 
 
Tot seguit, el Sr. Bombí, ja dins el darrer programa d'activitats generals, explica que, bé i que el 
procés de revisió del Pla Especial del Montnegre i el Corredor ha experimentat una aturada relativa, al 
llarg de l’any 2011 l’equip tècnic encarregat de la redacció del nou pla ha avançat en diversos 
aspectes rellevants, havent-se completat la major part dels estudis de base necessaris. També, s’ha 
seguit treballant en la nova normativa i en l’elaboració d’una proposta de zonificació, dissenyada amb 
l’objectiu de garantir la protecció dels elements d’alt interès ecològic i paisatgístic. 
 
Per concloure, mostra un gràfic on es pot visualitzar el grau d’assoliment del programa d’activitats de 
l’any 2011 i un resum dels informes emesos al llarg de l’actual exercici. També informa de la 
celebració, els propers dies 17 i 18 de novembre a Vilassar de Dalt, de la II Trobada d’Estudiosos dels 
parcs de la Serralada Litoral Central, que serà la VI del Parc del Montnegre i el Corredor. 
 

 
A l’any 2012, els principals objectius del programa d’activitats generals proposats són: 

 
 Implantar millores derivades de l’ús habitual dels sistemes d’avaluació i anàlisi de la gestió  

 Desenvolupar el procés de revisió del Pla Especial en col·laboració amb els ajuntaments i 
amb la participació dels agents territorials 
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Pel que fa a les disponibilitats pressupostàries per a l’any 2012, el Sr. Carreras informa que es 
seguiran veient afectades per les restriccions i que, per tant, caldrà prioritzar. No obstant això, explica 
que no es reduiran els recursos econòmics destinats a prevenció d’incendis forestals i que segueix 
vigent el conveni amb l’Obra Social de La Caixa orientat a la conservació dels sistemes naturals, que 
suposarà una aportació, pel conjunt de parcs, d’un milió i mig d’euros durant l’any vinent.  
 
Finalitzat el balanç de gestió i la presentació de la proposta d’objectius, s’obre el torn de paraules 
corresponent al quart i darrer punt de l’ordre del dia.  
  
El Sr. Vilà agraeix la tasca feta per l’equip tècnic del parc i comenta, en relació a les poblacions d’aus 
rapinyaires, que sovint capturen caps d’aviram als galliners de les cases de pagès. Considera que cal 
valorar el paper dels caçadors com a col·lectius molt compromesos amb el territori, que participen 
activament en les Associacions de Defensa Forestal i contribueixen amb la seva activitat al control de 
poblacions que, com el senglar, poden esdevenir una plaga. 
 
El Sr. Jo adverteix del risc que poden comportar per a la circulació rodada les cadenes de color verd, poc 
visibles, que s’utilitzen al parc per tancar camins. Diu que ha observat que algunes no porten els triangles 
d’advertiment. El Sr. Bombí respon dient que es farà un repàs general per garantir que no hi faltin els 
senyals de color groc. També explica que darrerament han estat robades diverses d’aquestes cadenes 
instal·lades pel parc i que s’està experimentant amb una altra modalitat de tancament més econòmic i 
menys atractiu pels lladres de metall: s’utilitza un cable d’acer protegit amb una cinta tubular de 
senyalització de colors groc i vermell, molt aparent.  
 
I essent les 19:10 hores i sense haver-hi més temes que tractar, es dóna per finalitzada la reunió del 
Consell Coordinador del Parc del Montnegre i el Corredor. 
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 
 
 

Membres del Consell Coordinador  

Diputació de Barcelona Sr. Andreu Carreras Puigdelliura Diputat adjunt d'Espais Naturals  

 Sr. Ramon Espinach Grau Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals  

Generalitat de Catalunya Sr. Marià Morera Goberna 
Director dels SSTT del Dep. d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca, Alimentació i MN  

Ajuntament d'Arenys de Munt -  

Ajuntament d’Argentona Sr. Ferran Armengol Tauran Alcalde - President 

Ajuntament de Calella Sr. Jordi Sitjà Roca Regidor  

Ajuntament de Dosrius Sr. Josep Jo Munné Alcalde - President 

Ajuntament de Fogars de la 
Selva 

Sr. Josep Vilà Camps  Alcalde - President 

Ajuntament de Llinars del 
Vallès 

Sr. Martí Pujol Casal Alcalde - President 

Ajuntament de Mataró Sr. Josep Lloveras Llavina Tècnic MA 

Ajuntament de Palafolls Sr. Oriol Bassa Vila  Tècnic MA 

Ajuntament de Pineda de Mar Sr. Pere Clarabuch Pellicer Regidor  

Ajuntament de Sant Andreu de 
Llavaneres 

-  

Ajuntament de Sant Cebrià de 
Vallalta 

Sr. Josep Pla Jubany Regidor 

Ajuntament de Sant Celoni Sr. José Manuel Bueno Martínez Regidor 

Ajuntament de Sant Iscle de 
Vallalta 

-  

Ajuntament de Sant Vicenç de 
Montalt 

Sr. Miquel Àngel Martínez Camarasa Alcalde - President  

Ajuntament de Santa Susanna Sr. Joan Campolier Montsant Alcalde - President 

Ajuntament de Tordera Sr. Carles Aulet Salvador Regidor 

Ajuntament de Vallgorguina Sr. Joan Mora Alsina Alcalde - President 

Ajuntament de Vilalba Sasserra -  

 
 
Consells Comarcals convidats 

 

CC del Maresme Sr. Miquel Àngel Martínez Camarasa President 

CC de la Selva excusat  

CC del Vallès Oriental Sr. Joaquim Brustenga Etxauri Conseller 
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Altres assistents Sr. Jordi Cusachs Omella Regidor Aj. de Santa Susanna 

 Sr. Pere Móra Juvinyà Regidor Aj. d’Argentona 

 Sr. Amadeu Clofent Rosique Regidor Aj. de Sant Vicenç de Montalt 

 Sr. Josep Llobet Navarro 
Vicepresident tercer de la DB i Diputat 
delegat de l’Àrea de Territori i Sostenibilitat  

 Sr. Joan Puigdollers Fargas 
Diputat delegat d’Espais Naturals i Medi 
Ambient DB 

 Sr. Jordi Bellapart Colomer Gerent de Serveis d’Espais Naturals DB   

 Sr. Albert Beltran Masdéu OTPAT. DB 

 Sr. Quique Rasche Villanova 
Cap de la Direcció Territorial Oriental de 
l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals  

 Sr. Antoni Bombí Arnau Director del Parc del Montnegre i el Corredor 
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